
J e g y z ő k ö n y v

Készült Sásd Város Önkormányzatának Képviselő-testülete 2023. július 11. napján tartott 
rendkívüli képviselő-testületi ülésről.

Testületi ülés helye: Városháza Tanácskozótenne 
7370 Sásd, Dózsa Gy. u. 32.

Jelen vannak: Dr. Jusztinger János polgármester, Pintér Gábor alpolgármester, Pál
Csaba, Rabb Győzőné, Takácsné Somogyvári Mária képviselők, Dr. 
Kajdon Béla jegyző, Koszorús Tímea aljegyző, Nagy Lajos László 
pénzügyi irodavezető, Tollár Mónika jegyzőkönyvvezető.

Igazoltan távol: Székely Szilárd és Urvald Péter képviselők

Dr. Jusztinger János polgármester köszöntötte a képviselő-testületet és Orsós Józsefet Sásd 
Város Roma Nemzetiségi Önkormányzatának elnökét. Megállapította, hogy a képviselő- 
testület 5 fővel van jelen, az ülés határozatképes, majd azt megnyitotta. Tájékoztatta a testületet 
és a megjelenteket, hogy az SZMSZ értelmében a képviselő-testület üléséről hangfelvétel 
készül.

Javasolta, hogy a meghívóban kiadott napirendi pontot tárgyalják meg.
Megkérdezte, van-e valakinek más napirendi javaslata.

További javaslat nem hangzott el, a képviselő-testület az alábbi napirendi pontot fogadta el:

1./ A Sásdi Roma Nap 2023. évi megrendezése
Előadó: Dr. Jusztinger János polgármester

Napirend tárgyalása:

1./ A Sásdi Roma Nap 2023. évi megrendezése 
Előadó: Dr. Jusztinger János polgármester

Dr. Jusztinger János polgármester elmondta azért fontos ezt a napirendet tárgyalni, mert 
hosszú évek óta tradíció az, hogy a német és a roma nemzetiség adott évben 1-1 napon 
közösségi rendezvényt szervez. A németek a GroBmutters Küche elnevezésű rendezvényt, a 
sásdi cigányság pedig a sásdi Roma Napot rendezi meg. A rendezvényeket általában nyáron 
tartják, a GroBmutters Küchén már túl vannak, viszont idén még Sásd Város Roma Nemzetiségi 
Önkormányzatának elnökétől, Orsós Józseftől nincs információja arra vonatkozóan, hogy hogy 
kíván-e roma napot rendezni. Több szempontból is fontos ez az információ. Elsősorban a 
rendezvény tervezett helyszíne és az időpontja. Eddig úgy volt, hogy a TOP Plusz-os pályázatok 
megvalósítása (felújítási munkálatok) miatt nyáron zárva lesz a Ház. Időközben kiderült, hogy 
a beruházás csak a jövő évben valósul meg. A Ház az idei évben tehát igénybevehető. 
Tájékoztatta a testületet, hogy a múlt héten június 6-án megbeszélést tartottak a Városházán 
Kalányos Nikolettával, a Sásdi Nőkért Egyesület elnökével és Horváth Krisztiánnal, a Baranya 
Összefogásáért Egyesület elnökével. Megköszönte azoknak a képviselőknek, akik jelen voltak 
ezen a megbeszélésen.
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A két egyesület részéről érkezett egy olyan igény a sásdi önkormányzathoz, hogy lehetőleg 
térítésmentesen biztosítsák számukra a Közösségi Házat, a teljes infrastruktúráját, beleértve a 
dolgozókat is, hogy roma napot tartsanak. Az önkormányzat a tavalyi évben mindezt 
biztosította. 2022-ben a tradícióktól eltérően két roma nap is volt Sásdon. Ingyen biztosították 
a Közösségi Házat, csupán a ház előtt felállított sátorért kértek 40.000,-Ft-ot. Figyelemmel arra, 
hogy itt nem kis rendezvényről van szó, hanem akár ezernél több főt is megmozgató 
eseményről, úgy gondolja, hogy ez van olyan fontos kérdés, hogy a város képviselő-testülete 
tárgyaljon erről. Azt tanácsolta a két egyesület vezetésének, hogy vegyék fel a kapcsolatot Sásd 
Város Roma Nemzetiségi Önkormányzatának elnökével, ha roma napot szeretnének szervezni. 
Hiszen ebben ő az illetékes. Arról is biztosította őket, hogy Sásd önkormányzata, úgy ahogy 
más nemzetiségeknek is, egy évben egy alkalommal ingyen biztosítja a romák számára is a 
Közösségi Házat egy ilyen nagy rendezvényre. De a roma nap megszervezésében a roma 
nemzetiségi önkormányzat az illetékes, annak elnökével kell tehát tárgyalniuk. Ezt követően 
másnap már telefonokat kapott a nemzetiségi önkormányzat elnökétől és az említett 
egyesületek vezetőitől arról, hogy beszéltek egymással és arra jutottak, hogy nem tudnak 
együttműködni, nem tudják együtt megrendezni a roma napot. Tudomása szerint 
mindkettőjüknek ugyanannyi pályázati forrás áll rendelkezésére. Most egy új helyzet állt elő. 
Azt tanácsolta részükre, hogy egyeztessenek a roma nap közös megszervezéséről, ami 
véleménye szerint a sásdi cigányságnak az érdekét szolgálná, hiszen kétszer annyi forrás állna 
rendelkezésre, és egy színvonalas rendezvényt lehetne megvalósítani. Mivel az együttműködés 
kudarcba fulladt, így jutottak el a tegnapi naphoz, amikor is a Sásdi Nőkért Egyesület elnöke 
felhívta és hosszú telefonbeszélgetést folytattak arról, hogy ők (a Baranya Összefogásáért 
Egyesület rendelkezésére álló forrásból) önállóan szeretnék megrendezni a roma napot. Kérte 
az önkormányzat nyilatkozatát arról, hogy térítésmentesen átadja-e részükre a Közösségi Ház 
teljes infrastruktúráját egy napra, amely augusztus 12-én lenne. Hivatkozva ismét arra, hogy ő 
együttműködne a Roma Nemzetiségi Önkormányzat elnökével, de az önkormányzat elnöke 
nem kíván együttműködni vele és ezért Kalányos Nikoletta úgy gondolja, hogy a sásdi romák 
érdekét az szolgálja, ha ők ezt önállóan megrendezik. A telefonban az is elhangzott, hogy elnök 
asszony úgy érzékeli, hogy többször falakba ütközik nemcsak a roma nemzetiségi 
önkormányzatnál, hanem a városi önkormányzatnál is, amikor ő különböző rendezvényeket, 
egyéb akciókat szeretne szervezni Sásdon. Megemlítette a közelmúltban meghiúsult 
tanfolyamot is. A testület tudja, hogy az említett tanfolyam azért hiúsult meg, mert egyszerűen 
nem volt meg a megfelelő szerződéses háttere a történetnek határidőig. Kalányos Nikoletta 
említette azt is, hogy tudomása szerint Sásdon a civil szervezetek 350.000,-Ft-os támogatásban 
részesülhetnek, ők viszont még erre sem pályáztak soha. A polgármester elmondta, hogy ilyen 
támogatás nem létezik a sásdi civil szervezetek részére. Rendelkezésre áll az úgynevezett Civil 
alap, amelynek a 1,5 mFt-os éves keretére nemcsak civil szervezetek, hanem lakóközösségek 
is pályázhatnak elsősorban a városszépítő akcióikhoz. A civil szervezetek egy alkalommal max. 
300.000,-Ft összegben pályázhatnak. De ez a kérelmek nagy számára figyelemmel a 
gyakorlatban néhány 10.000,-Ft-ot jelent. Elnök asszony a telefonba azt is elpanaszolta, hogy 
más önkormányzat támogatását kell igénybe vennie ahhoz, hogy sásdi rászoruló gyerekek 
részére üdülést biztosítson Sásd város fonyódligeti üdülőjében, és ehhez a várostól nem kap 
támogatást. A lényeg az, hogy Varga Község Önkormányzata üdültet a fonyódligeti üdülőben, 
és annak keretei között tudnak ők gyerekeket elvinni. A polgármester megemlítette, hogy a 
sásdi önkormányzatnak erről korábban nem is volt tudomása, de örül annak, hogy a város 
üdülőjében még több sásdi gyermek számára nyílik meg a nyaralás lehetősége. Felhívta elnök 
asszony figyelmét arra is, hogy vegye figyelembe azt, hogy mekkora ajándék az, hogy egy 3000 
fős településnek egyáltalán van egy ilyen működő üdülője, amit az önkormányzat a magas 
rezsiköltségek mellett erőn felül fenntart és fizeti a dolgozók bérét. Ez jóval nagyobb áldozat, 
mint ami egyébként elvárható lenne egy ekkora településtől.
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Telefonbeszélgetésüknek a lényege, hogy Sásd Város Roma Nemzetiségi Önkormányzatával 
nem tudnak dűlőre jutni, álláspontjuk szerint a fogadókészség hiánya miatt. Ebben az esetben 
szeretnének élni egy olyan lehetőséggel, hogy akkor ők ingyenesen megkapják a Közösségi 
Házat, és így Sásdon szerveznék meg a roma napot. Amennyiben ezt nem teljesíti az 
önkormányzat, úgy ennek írásos indoklását kérik. Fontos tudni, hogy a roma nap rendezésére a 
pályázati forrást nem a Sásdi Nőkért Egyesület nyerte, akivel a sásdi önkormányzatnak 
együttműködési megállapodása van, hanem a Baranya Összefogásáért Egyesület, akivel az 
önkormányzatnak nincs együttműködési megállapodása. Ez azért fontos, mert többek között az 
együttműködési megállapodás megkötése szükséges ezeknek az egyesületeknek ahhoz, hogy 
az adott településen megvalósítandó projektekhez szükséges pályázati forrást lehívhassák.
Úgy gondolja, hogy a racionalitás azt kívánja, hogy első körben Sásd Város Roma Nemzetiségi 
Önkormányzatának elnökét kérdezzék meg arról, hogy kíván-e 2023-ban Sásdon roma napot 
szervezni. Amennyiben kíván, akkor utána arról kell dönteni, hogy a testület szeretne-e kivételt 
tenni és egy egyesületet támogatni azzal, hogy a szabályzatban rögzített 3 50.000,-Ft helyett 
ingyenesen biztosítsák az infrastruktúrát vagy sem. Személy szerint úgy gondolja, hogy a 
nemzetiségek közösségi rendezvényei elsősorban arról szólnak, hogy az itt élő 
nemzetiségeknek az összetartozását, az egységét kifejezzék. Nem tartaná szerencsésnek, ha a 
roma nemzetiségi önkormányzata rendezvényeitől elkülönülten bárki is újabb roma napot 
szervezne, mert az mindent kifejez, csak az egységet nem. Az elsődleges kérdés tehát, hogy a 
roma nemzetiségi önkormányzat kíván-e roma napot szervezni.
Megkérdezte Orsós József elnök mát, hogy mik a tervei?

Orsós József RNÖ elnök elmondta, hogy a hagyományoknak megfelelően mindenképpen 
szeretne az idei évben is roma napot tartani, aminek a dátumáról még nem tud nyilatkozni, 
ugyanis most táboroztatni fognak Fonyódligeten. Amikor hazaérkeznek, akkor tudnak a 
programmal foglalkozni. Úgy gondolja, hogy szeptember vagy október hónapban rendezné 
meg a roma napot. Szeretné majd igénybe venni a támogatást (a Közösségi Ház 
infrastruktúrájának ingyenes biztosítását).

Dr. Jusztinger János polgármester megkérdezte elnök urat, hogy miért bukott el ez az ötlet a 
közös szervezésről?

Orsós József RNÖ elnök a kérdésre válaszolva elmondta, hogy első körben hajlandó volt a 
közös szervezésre. Telefonon felhívta Horváth Krisztián egyesületi elnököt, hogy beszéljék 
meg a közös rendezvény részleteit. A telefonbeszélgetés az elején jó  irányba haladt. Aztán 
egyesületi elnök úr felhozta a választásokat, hogy a roma önkormányzat csalással nyerte meg a 
2019. évi választást. Személy szerint úgy érzi, hogy nagy fölénnyel nyerték meg a választást, 
nem történt csalás, ahogy azt egyébként a Területi Választási Bizottsági is kimondta. Telefonba 
közölte egyesületi elnök úrral, hogyha továbbra sem tudja elengedni a múltbeli dolgokat, akkor 
hagyják az egészet. Kijelentette, hogy nem szeretne az említett egyesületekkel közösen roma 
napot tartani.

Dr. Jusztinger János polgármester összegezte, hogy az elmondottak szerint tehát Orsós 
József RNÖ elnök nem tud velük együttműködni.

Dr, Kaidon Béla jegyző elmondta, hogy annak idején a Területi Választási Bizottságnál 
megtámadták a választás eredményét, de a bizottság elutasította kérelmüket.
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Dr. Jusztinger János polgármester a testületnek a következőkben abban kell döntenie, hogy 
a Baranya Összefogásáért Egyesület -  a nemzetiségi önkormányzat mellett -  szervezhet-e 
Sásdon a romák számára egy hasonló közösségi rendezvényt. Ha igen, akkor további kérdés, 
hogy ingyenesen vagy térítés ellenében biztosítják-e részükre a helyszínt és a Közösségi Házat. 
Fontos tudni a döntéshez, hogy a tavalyi rendezvényük problémamentesen lezajlott, de 
tapasztalatként leszűrhető, hogy egy ekkora közönséget vonzó rendezvénynek a biztosításához, 
a személy- és vagyonvédelemhez, a helyszín biztosításához, a takarításhoz stb. nagyobb 
létszámú szervezőgárda szükséges. Egy ekkora rendezvényre a városnak is fel kell készülnie. 
Hiszen egy sok száz fős, ezer fős rendezvény nemcsak a rendezvény helyszínén hagy nyomot, 
hanem azt meg is kell közelíteni. Gondolt itt a parkolásra, a sok autóra, az esetlegesen eldobált 
szemétre. A nemzetiségi napokat nem véletlenül szervezik a nemzetiségi önkormányzatok a 
települési önkormányzattal együttműködésben. Természetesen különböző egyesületek is 
bekapcsolódhatnak, de együtt és egységben nem más napokon és más közönségnek. Ezért lenne 
kívánatos az egyesületek és a nemzetiségi önkormányzatok együttműködése. Tehát arról 
kellene dönteni, hogy térítés ellenében vagy ingyen adják-e oda a Közösségi Házat. 
Amennyiben ingyen, akkor viszont ez legyen a főszabály, mert innentől kezdve nem kérhetnek 
pénzt senkitől. Ha egy 1000 fős rendezvényre ingyen adják oda a Házat, akkor egy 
születésnapra vagy bármilyen családi eseményre se kérjenek pénzt. A Közösségi Ház működési 
szabályzata szerint eddig is mindig fizettek az igénybe vevők a rendezvényekért.

Pintér Gábor alpolgármester elmondta, hogy álláspontja szerint nem a képviselő-testület 
hibájából hiúsult meg az említett képzés. Ezt követően a Facebookon az egyesületi elnök úrtól 
olyan dehonesztáló megnyilvánulást olvashattak, hogy azt mindenki vegye magára, aki úgy 
gondolja. Ezek után némi értetlenséggel áll az egyesület kérése előtt. Nagyon sajnálja, hogy 
nem megy az együttműködés az nemzetiségi önkormányzattal. Teljesen egyetért azzal az 
elvvel, hogy a nemzetiségeknek 1-1 napot biztosítsanak évente ingyenesen. Személy szerint, ha 
az egyesület szeretne tartani további rendezvényt, akkor fizessenek bérleti díjat, mint mindenki 
más.

Pál Csaba képviselő elmondta, hogy az önkormányzatnak legitim kapcsolata a Sásdi Roma 
Nemzetiségi Önkormányzattal van. Véleménye szerint egy roma nap legyen ingyenesen. 
Amennyiben az egyesület tartana roma napot, akkor térítés ellenében nem látja akadályát.

Rabb Győzőné képviselő példaként említette a két sásdi nyugdíjas klubot. Szeptember 
hónapban nagyszabású nyugdíjas rendezvényt szervez a Levendula Klub. Az Őszidő Klub az 
Idősek világnapját tartja meg, ahová meghívja a Levendula Klubot. Nem szeretnének senkivel 
rivalizálni. Tudomása szerint a Levendula Klub közel 400 fős rendezvényt szeretne tartani. Úgy 
érzi, hogy valakinek engednie kellett, ezt most az Őszidő Klub megtette. Úgy gondolja, ha az 
említett egyesület pályázaton nyert támogatást és a rendezvény helyszínének Sásdot jelölték 
meg, részéről támogatja, de térítés megfizetése ellenében. Továbbá biztosítsák azt a biztonsági 
személyzetet, azt a létszámot, ami ilyen nagy létszámú rendezvénynél elengedhetetlen. Úgy 
gondolja, hogy az önkormányzat legyen nyitott, biztosítsa számukra, de nem ingyenesen. 
Javasolta, amennyiben tartanak ilyen rendezvényt, akkor ne használják a roma nap elnevezést.

Dr. Jusztinger János polgármester úgy tudja, hogy az egyesületi pályázatban már megjelölték 
a helyszínt. A testülettől azért várnak gyors választ, hogy ezt tudják módosítani.

Pintér Gábor alpolgármester megkérdezte milyen pályázati összegekről van szó?
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Dr. Jusztinger János polgármester elmondta, hogy tudomása szerint 500-500.000,-Ft-ról van 
szó.

Takácsné Somogyvári Mária képviselő szerint fontos, hogy az egyesületek érezzék az 
önkormányzat segítő szándékát, de az önkormányzat által mindenkire megszabott feltételek 
mellett.

Rabb Gvőzőné képviselő hangsúlyozni kell, hogy az önkormányzat biztosítja számukra a 
Közösségi Házat, de térítés ellenében.

Dr. Jusztinger János polgármester hangsúlyozta még azt is, hogy a magas rezsiárak miatt 
megsokszorozódott az a költség, amivel egy ilyen rendezvénynél számolni kell. Sásd Város 
Önkormányzatának kötelessége együttműködni a jogszabály szerint a legitim módon 
megválasztott nemzetiségi önkormányzattal, mint a helyben élő roma nemzetiség törvényes 
képviseletére jogosult szervezettel, és nem kíván viszályt szítani a roma nemzetiségen belül. 
Összegezve az eddig elhangzottakat, határozatot kell tehát hozni abban, hogy Sásd Város 
Önkormányzata egyetért-e a Sásd Város Roma Nemzetiségi Önkormányzatának 2023. Roma 
nap megrendezésére irányuló szándékával, és számára ingyenesen biztosítja-e a Közösségi 
Házat, illetve az egész infrastruktúrát a korábbiaknak megfelelően. Egyetért-e a Baranya 
Összefogásáért Egyesület szóbeli kezdeményezésével, ha igen, akkor a mindenki számára 
irányadó, a Közösségi Ház szabályzatában rögzített feltételek mellett, tehát térítés ellenében 
biztosítja-e a Házat.

Megkérdezte, van-e valakinek hozzászólása, kérdése.
Miután kérdés, hozzászólás nem hangzott el, kérte a testületet, hogy szavazzanak.

Sásd Város Önkormányzatának Képviselő-testülete -  5 igen szavazattal, tartózkodás és 
ellenszavazat nélkül -  az alábbi határozatot hozta:

Sásd Város Képviselő-testületének

101/2023. (V II.ll.) KTH. számú határozata

Sásd Város Önkormányzatának Képviselő-testülete egyetért Sásd Város Roma 
Nemzetiségi Önkormányzatának a 2023. évi Sásdi Roma Nap megrendezésére 
irányuló szándékával és támogatja azt. A Képviselő-testület az önkormányzatok 
együttműködési megállapodásában meghatározottak szerint -  ahogy a Német 
Nemzetiségi Önkormányzat vonatkozásában is -  évi egy alkalommal továbbra 
is ingyenesen biztosítja a Közösségi Házat Sásd Város Roma Nemzetiségi 
Önkormányzatának közösségi rendezvényéhez.
A Baranya Összefogásáért Egyesület szóbeli megkeresését megtárgyalva a 
Képviselő-testület -  mint mindenki más számára -  e civil szervezet részére is 
biztosítja a lehetőséget a Közösségi Házban rendezvény megtartására a 
Közösségi Ház működését meghatározó és annak igénybevételére vonatkozó 
üzemeltetési szabályzatban foglaltaknak megfelelően.
Sásd Város Önkormányzatának Képviselő-testülete a törvényes keretek között a 
Sásdon élő minden nemzetiség számára egyenlő lehetőséget, így nyilvános 
rendezvényeihez közösségi teret biztosít a nemzetiségi törvényben 
meghatározottak szerint. Sásd Város Roma Nemzetiségi Önkormányzatának is 
ezen elvek alapján biztosítja a Közösségi Ház infrastruktúrájának 
igénybevételét.
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A Képviselő-testület arra törekszik, hogy a településen élő nemzetiségek 
érdekében tevékenykedő különböző civil szervezetek, csoportok 
együttműködését elősegítse, egyben elhatárolódik minden olyan szándéktól, 
amely alkalmas lehet az ellentétek, feszültségek kiélezésére. Ennek biztosítása 
érdekében valamennyi helyi nemzetiség vonatkozásában elsősorban a legitim 
módon megválasztott és az adott, helyben élő nemzetiségek képviseletére 
törvényi felhatalmazással rendelkező nemzetiségi önkormányzatokkal való 
minél szélesebb körű együttműködésre törekszik, azok működését segíti, 
támogatja.
A Képviselő-testület a jövőben is nyitott minden más -  a Sásdon élőket, ideértve 
valamely nemzetiséghez tartozókat is képviselő -  civil szervezettel való, akár 
írásos megállapodásban is rögzített együttműködésre, amennyiben azok 
tiszteletben tartják az e határozatban rögzített elveket.

Határidő: azonnal
Felelős : Dr. Jusztinger János polgármester

Mivel több napirendi pont nem volt, Dr. Jusztinger János polgárm ester mindenkinek 
megköszönte a megjelenést és a képviselő-testületi ülést bezárta.

Kmft.
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Székely Szilárd

Takácsné Somogyvári Mária
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